
ORDENACIÓ DEL TERRITORI I HABITATGE

1069-000002-000623/2023
CONSELL MEDI AMBIENT 2023

ACTA DE  LA 1ª  REUNIÓ  DEL  CONSELL  MUNICIPAL  DE  MEDI  AMBIENT  DE
SITGES 2024

Data : dimecres 3 de juliol de 2024
Hora: 18:00 – 20:00 hores.
Lloc : Oficina de Turisme de Sitges (Masia de Can Milà).

Ordre del dia:

1. Presentació dels assistents.
2. Resposta  i  aclariments  a  preguntes  enviades  per  les  entitats  del  Consell.

Propostes de les entitats i canals de participació.
3. Resum de les actuacions fetes per la Regidoria des de juny de 2023 i accions

previstes 2024.
4. Precs i preguntes.

Assistents:

Representació política:

 Carme Gasulla.
 Jaume Monasterio.
 Jose Antonio Gilabert.
 Josep Maria Tubau.
 Ignasi Rubí.
 Albert Oliver.
 Carme Almirall.
 Eva Martin.

Representació entitats:

 Jesús Coines (Biodiversitat Sitges).
 Andreu Bosch (APMA).
 Sara Gascón (APMA).
 Mª Àngels Llinàs (APMA).
 Lluís Planell (PROMSA).
 Núria Marco (Associació Cetacea).

Representació directiva i tècnica de l’administració municipal:

 Mercè López-Feliu.
 Imma Robert.
 Xavier Garcia-Marquès.

Desenvolupament de la sessió:

La  Sra.  Gasulla  obre  la  reunió  a  les  18:05 hores  explicant  la  nova  orientació  del
Consell on es donarà una major participació i protagonisme a les entitats membre per
exposar i debatre els temes que presentin. Als efectes van disposar d’una consulta
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prèvia  a  la  reunió  on  exposaven  consultes  i  temes  d’interès  dels  quals  han  rebut
contesta i es comentarà al segon punt de l’ordre del dia.

Explica que els canals del Consell estaran oberts de continu per a qualsevol consulta.

Afegeix que la primera reunió del Consell de 2024 ha esperat a la data present de
mitjans d’any per una dinàmica prèvia de treball amb Taules sectorials que ofereix la
possibilitat de presentar informació i resultats a les reunions del Consell.

S’inicia el primer punt de l’ordre del dia amb la presentació de les persones assistents.

Es passa al segon punt de l’ordre del dia on es dona resposta a les consultes enviades
per les entitats Biodiversitat Sitges i APMA.

Resposta i aclariments a preguntes enviades per les entitats del Consell:

 Estat  del  projecte  de  transformació  del  passeig  marítim  de  Les  Botigues  i
adequació de l'espai natural litoral de l'entorn. 

Les obres estan adjudicades. S’està pendent de l’inici de les obres. El Ministeri preveu
començar al setembre i calcula 12 mesos d’obres.

 Seguiment de la naturalització de l'Espai Natural de la riera de Ribes i de la
seva  desembocadura  (mal  estat  de  la  senyalització  i  cartelleria,  espècies
exòtiques  invasores,  sobrefreqüentació  de  l'espai,  ocupació  de  la  zona  de
protecció...). 

L’any 2024 és de fase de redacció del projecte. En converses amb l’ACM.

 Proposta de millora de gestió  del  Parc  Bosc urbà de Santa Bàrbara -  Can
Bruguera (seguiment  i  inspecció,  projectes  per  desenvolupar...).  Basses per
amfibis, millora i gestió forestal, itineraris i divulgació ambiental, etc. 

Sense novetats.

 Seguiment  dels  recursos (fons  europeus)  destinats  a  la  millora  dels  espais
naturals de la riera de Ribes i Colls i Miralpeix. 

L’Ajuntament disposa d’una persona contractada per a la gestió dels fons europeus
atorgats  a  l’Ajuntament  i  disposarà  d’una  Oficina  Tècnica  per  a  la  tramitació
administrativa.

 Consulta de novetats sobre els "megraprojectes" de l'Autòdrom de Terramar i
Vallcarca. 

Sense novetats.

 Seguiment de les diferents actuacions municipals  incloses dintre del  Pla de
Sostenibilitat del Garraf. 

S’informarà a la reunió.
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 L’arbrat en refugis climàtics.

S’ha creat la Taula del Verd Urbà per a la creació de refugis climàtics verds.

 La sequera i l’arbrat urbà.

Només és permès el reg de supervivència dels arbres plantats fa menys de 2 anys.

 Aprofitament d’aigües residuals de la depuradora.

S’està tramitant amb les administracions supramunicipals la construcció de la planta
regeneradora d’aigües.

 Gestió dels arbres morts per la sequera (prevenció d’incendis i seguretat de la
carretera de les Costes).

S’ha sol·licitat a la Gerència de la Diputació de Barcelona, La Direcció de la Secció de
Boscos  i  el  Servei  Territorial  de  Carreteres  de  la  Generalitat  de  Catalunya,  el
tractament dels pins secs de la C-31.

 Novetats projecte túnels ADIF Garraf

Sense novetats.

 Retorn taula del litoral

Totes les Actes resten disponibles al Portal de Transparència de l’Ajuntament.

 Previsió projecte antiga Atlàntida

Sense novetats.

 Novetats Pla de Mobilitat Urbana Sostenible 2023-2028

Estan  a  l’espera  del  vistiplau  del  document  presentat  a  la  Direcció  General  de
Polítiques Ambientals i Medi Natural.

S’inicia el tercer punt de l’orde del dia amb la presentació resumida de les actuacions
fetes per la Regidoria des de juny de 2023 i accions previstes 2024 en matèria de Medi
Ambient i Sostenibilitat. Es desenvolupa amb l’explicació de la representació tècnica
municipal dels dos serveis.

Prevenció d’Incendis Forestals:

- Obres PPI 2023 i 2024 (Pla Prevenció Incendis).
- Comissió Estudi Ordenança municipal manteniment franges urbanitzacions.
- Execució franja de protecció contra incendis de Montgavina.
- Execució franja de protecció contra incendis de Quint Mar.
- Neteja forestal prevenció incendis parcel·la pública Miquel Utrillo Vallpineda.
- Sol·licitud Diputació Barcelona retirada arbrat sec C-31.
- Requeriment retirada arbrat sec parcel·les no edificades de Garraf.
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Fauna Salvatge:

- Contracte empresa de gestió de fauna salvatge – porcs senglars.
- Tancat de delimitació i protecció de l’espai dunar de nidificació del corriol petit a

la platja de les Botigues de Sitges i cartells informatius.

Gestió del Litoral:

- Jornada Bioeconomic Gestió del Litoral.
- Creació de la Taula del Litoral per a la gestió de la sorra de les platges de

Sitges.
- Estudi de la dinàmica de la Platja Sant Sebastià.

Educació Ambiental:

- Retirada vegetació invasora platja de la Marina d’Aiguadolç amb l’Escola Pia de
Sitges.

- Programa 5050 i Càlcul petjada de Carboni. Curs 2024 – 2025.

Sostenibilitat:

- Zona  de  Baixes  Emissions.  Redacció  projecte  executiu  i  ordenança.  Juliol
2024: consulta pública prèvia.

- Instal·lacions fotovoltaiques (345 kWp). 2025: Pavelló i Escola Maria Ossó (250
kWp).

- Primera  comunitat  energètica  de  Sitges.  Reunió  Setembre  2024  amb
participants.

- Carregadors  elèctrics.  11 punts,  Reglament.  Agt/Set  2024  establiment  preu
públic.

- Canvi progressiu a il·luminació LED en tots els equipaments municipals.
- Adaptació al  canvi  climàtic.  Parcs i  refugis  climàtics,  Creació taula del  verd

urbà, adaptació parterre, aparcabicicletes estació.
- Ordenances.  Promoció  d’instal·lacions  d’autoconsum.  2024.  Actualització

ecoeficiència.

Actualització estat Pla de Sostenibilitat del Garraf

S’expliquen les actuacions amb el seu estat d’implementació.
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Arbrat parcs climàtics

Es presenta el plànol dissenyat amb la distribució d’espècies vegetals seleccionades
per a adaptar el Parc de Can Robert a la situació de canvi climàtic.

Es passa al quart i darrer punt de l’ordre del dia dedicat a precs i preguntes.
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L’entitat APMA manifesta objecció sobre el plantejament del Parc de Can Robert per
prioritzar criteris estètics sobre criteris naturals.

La Sra. Gasulla contesta que en absolut és aquest l’objectiu del projecte. Es prioritza
disposar de zones d’ombra per possibilitar una adaptació al canvi climàtic.

APMA afirma que no aprovarà aquest projecte. Que la vegetació presentada és exòtica
i això afavoreix la presència de fauna exòtica.

Biodiversitat Sitges contesta a l’APMA afirmant discrepar sobre aquestes afirmacions.
Consideren que es tracta d’un entorn molt urbà i que el projecte busca arbres grans
per  obtenir  zones  d’ombra.  Tampoc  està  d’acord  amb  l’associació  entre  vegetació
exòtica  i  fauna  exòtica.  Posa  com  a  exemple  el  desenvolupament  dels  carrers
principals de la Plana amb palmeres i no existir-ne presència de nius d’aus exòtiques.

La Sra. Gasulla comenta que el projecte ha passat per moltes fases. Que es busca
una jardineria sostenible.

Biodiversitat  Sitges denuncia els problemes amb la pirotècnia a la revetlla de Sant
Joan, la massificació de les platges i l’afectació sobre la fauna salvatge a més de les
mascotes i  població sensible als  petards.  Indica que es tracta de petards de gran
potència i que aquesta situació es repeteix a cada festa. I que el nombre de festes
amb pirotècnia és excessiu al municipi. Comenta que es pot observar com els residus
plàstics,  entre altres, van a parar al  mar. Posa l’exemple dels voladors que porten
peces de plàstic i acaben al mar.

La Sra. Gasulla informa que s’ha iniciat un camí per solucionar-ho amb la modificació
de l’ordenança reguladora del soroll. Reconeix que aquest tema s’ha d’anar equilibrant
en la societat, que hi ha un problema de massificació, i que s’ha d’anar incorporant una
nova pedagogia en aquesta matèria.

APMA denuncia  l’impacte  de  la  pirotècnia  com a  residus  i  una  mala  gestió  en la
recollida d’aquests materials. Comenta que els residus dels petards resten molts dies
sense recollir.

La Sra. Martin comenta que el problema de Sant Joan és que no es pot controlar a les
persones que llencen coets per tot arreu.

Es comenta des d’APMA que l’Ajuntament d’Olivella només permet per Sant Joan el
llançament de coets petits a un plaça entre les 17 – 22 hores.

Es contesta entre el Consell que la situació també és diferent atès el risc d’incendi
d’aquell municipi.

APMA comenta  haver  observat  alguns  membres  de  la  colla  de  diables  de  Sitges
llençant “carretilles” des de la Punta al mar, considerant-ho una conducta intolerable.
Pregunten si no hi ha un codi de conducta o reglament intern.

La Sra. Martin contesta que sí hi ha un codi intern de bones pràctiques i que aquestes
conductes tampoc es toleren des de la Regidoria de Festes i Tradicions. Recomana
denunciar-ho si es torna a observar.
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Biodiversitat Sitges demana informació sobre les intencions municipals en el tema del
forat 3 del Club de Golf. Denuncia no respectar-se els metres d’espai públic de la riera
de Ribes amb la seva ocupació i reclama la recuperació d’aquest espai.

La Sra.  Gasulla  informa que s’està  buscant  la  documentació  del  possible  conveni
existent entre l’Ajuntament i el Club de Golf, atès aquests terrenys sembla que són
municipals.

Biodiversitat Sitges informa sobre la seva preocupació pel proper desenvolupament del
Festival de Terramar en observar durant les activitats d’educació ambiental de l’entitat
que  aquest  any  els  amfibis  dels  Jardins  de  Terramar  han  patit  un  fort  declivi,
especialment pel que fa a les espècies del tòtil i la reineta. Demana es creïn punts
d’amagatall per als tòtils.

També  mostren  interès  per  saber  sobre  el  tancament  de  les  pedreres  i  la  seva
repercussió amb l’hipotètic desenvolupament de Vallcarca.

Els membres del Consell no disposen de nova informació.

Biodiversitat  Sitges  comenta  que  a  la  Comissió  Consultiva  del  Parc  del  Garraf,  la
Diputació  de Barcelona va expressar  la  seva intenció  sobre la  declaració  de Parc
Natural marítim terrestre del Garraf, Olèrdola i Foix.

Els membres del Consell veuen amb bons ulls que així sigui però amb certa prudència
sobre la seva realitat. Es recorda que fa anys l’Ajuntament de Sitges, junt els altres
municipis del Garraf i el Baix Llobregat, a iniciativa de l’Ajuntament de Gavà, es van
adherir  a  una  petició  conjunta  de  declaració  de  Parc  Natural  a  la  Diputació  de
Barcelona i la Generalitat de Catalunya, sense cap èxit.
Biodiversitat  Sitges  també  demana  informació  sobre  aigües  contaminades  pel  riu
subterrani de la Falconera.

Els membres del Consell no disposen de nova informació.

APMA demana l’adequació de l’espai de la deixalleria i fa proposta de reutilització de
les bicicletes usades que s’hi aboquen. Comenta l’existència d’una entitat anomenada
Aprop Garraf que impulsa el projecte “EntreBicis” que recull bicicletes en desús per a
una segona vida.

També comenten  el  problema existent  amb els  vehicles  aparcats  a  la  zona  de  la
Blanca Subur. Alguns turismes empren una rampa formigonada per a ús de vehicles
d’emergència per accedir a una superfície on aparquen. Demanen solucionar aquest
problema de vehicles aparcats en aquesta zona no autoritzada.

El Sr. Monasterio informa que aquest problema quedarà solucionat amb el tercer camp
de futbol.
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Sense més preguntes, a les 19:57 hores, la Sra. Gasulla agraeix la participació dels
assistents i es dóna per finalitzada la reunió del Consell de Medi Ambient.

CARME GASULLA BLANCO
Presidenta del Consell de Medi Ambient

Sitges, a data de la signatura electrònica.
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